
سالانه 85 هزار تن 

ميترا شهبازي
   گزارش2

زيتون در كش�ور 
توليد مي شود كه 
بيش از 50 هزار تن آن متعلق به زنجان است. 
از اي�ن رو شهرس�تان ط�ارم هم�واره ب�ا 
برداش�ت هاي چندهزار تن�ي مرغوب ترين 
زيتون در مقام نخست توليد اين محصول قرار 
دارند. با اين حال، به گفته نماينده مردم زنجان 
در مجلس ب�ه دليل عدم حمايت مس�ئولان 
جهادكش�اورزي از آنها بيم آن مي رود كه به 
زودي زيتون كاران درختان باغات خود را قطع 
كنند و محصولاتي با صرفه اقتصادي بالاتري 
را جايگزي�ن كنند. چرا كه نه تنها خس�ارات 
ناشي از سرمازدگي آبان ماه سال گذشته كه 
بي�ش از ۲0 ميلي�ارد تومان برآورد ش�ده به 
زيتون كاران پرداخت نشده است، بلكه دولت 
با صدور مج�وز واردات بي موقع زيتون گويي 
مي خواه�د تي�ر خ�اص را ب�ه آنه�ا بزن�د. 

    
سالانه حدود 85 هزار تن زيتون در سراسر باغات 
كشور توليد مي شود كه بيش��ترين حجم توليد 
اين محصول به استان زنجان و شهرستان طارم 
تعلق دارد. استاني كه با توليد بيش از 50 هزارتن 
زيتون درحال حاضر رتبه نخست توليد را به خود 
اختصاص داده اس��ت. از اين رو باغ��داران انتظار 
اين را دارند ك��ه در مقابل تلاش��ي كه مي كنند 
از حمايت ه��اي كافي هم از س��وي مس��ئولان 
برخوردار ش��وند. اما با اين حال متوليان نه تنها 
با سياست گذاري هايشان كمكي به افزايش توليد 
زيتون و بازگشايي مسيري براي صادرات زيتون 
نمي كنند، بلكه از چندي پيش جهادكشاورزي 

مجوز واردات زيتون را هم صادر كرده است. اين 
نيز در شرايطي است كه دولت هنوز خسارت ناشي 
از سرمازدگي آبان ماه سال گذشته را هم كه بالغ 
بر 20 ميليارد تومان است پرداخت نكرده است. 
تصميمي كه گويي مس��ئولان جهادكشاورزي 
با گرفت��ن آن قصد رها ك��ردن تير خلاص تغيير 

كاربري و تغيير كشت در زنجان را دارند. 
   زيتون كاران طارم حمايت نمي شوند

البت��ه در راس��تاي پرداخ��ت خس��ارات، بارها 
نمايندگان مجل��س به دولت تذك��ر داده اند، اما 
گوش ش��نوايي براي رفع اين معضل نيست. در 
اين خص��وص نماينده مردم زنج��ان در مجلس 
شوراي اسلامي با تأييد مطالب فوق به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »بارها نسبت به تأخير دولت 

در پرداخت خسارات زيتون كاران تذكر داده ايم، 
اما تمام اين تلاش ها همواره نتيجه اي نداش��ته 
اس��ت و زيتون كاران نزديك به يك س��ال است 
كه منتظر دريافت معوقات خود هس��تند.« علي 
وقف چي با اشاره به اينكه مردم شهرستان طارم 
از فروش زيتون امرار معاش مي كنند، مي افزايد: 
»خس��ارت برآورد ش��ده اي كه قرار است دولت 
آن را به باغ��داران پرداخت كن��د، رقمي بالغ بر 
20 ميليارد تومان است.« س��ال گذشته بخش 
زيادي از سرمايه باغداران در اثر ورود سامانه هاي 
سرمايشي بي موقع خسارت ديده است و متوليان با 
چشم پوشي از نياز زنجاني ها به دريافت كمك هاي 
دولتي، آنه��ا را به حال خود ره��ا كرده اند.  البته 
مش��كلات زيتون كاران زنجان به همين جا هم 

ختم نمي شود، آنها اغلب در اثر كم دانشي و عدم 
به روزرساني شدن اطلاعاتشان از سوي سازمان 
جهادكشاورزي، شيوه هاي سنتي را براي توليد 
زيت��ون و فرآورده هاي آن ب��ه كار مي گيرند كه 

آسيب بزرگي را به باغات زيتون وارد مي كند. 
   تيرخاص به باغداران با واردات زيتون

علاوه بر آنچه كه گفته ش��د، صدور مجوز واردات 
زيتون هم معضلي ديگر است كه گويي مسئولان 
جهادكشاورزي با اجراي آن مي خواهند تيشه به 
ريشه توليد داخلي بزنند. در اين خصوص نماينده 
مردم زنجان در مجلس مي گويد: »واردات زيتون 
دقيقاً نقطه مقابل اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال 
است، چرا كه با توجه به تجهيزات سنتي و وجود 
فضاي رقابتي نامناسب، زيتون هاي وارداتي همواره 
از توليد داخلي ارزان قيمت تر هستند.« وقف چي 
مي افزايد: »با اين ش��رايط زمان زيادي نمي گذرد 
كه زيتون كاران ورشكست ش��وند و براي جبران 
خساراتي كه دولت با سياست گذاري اشتباه خود به 
آنها وارد كرده است، تغيير كشت و كاربري را انتخاب 
كنند.« وي با انتقاد از عملكرد جهادكشاورزي ادامه 
مي دهد: »اين دولتمردان بودند كه حدود 15 سال 
پيش كشاورزان را به توليد زيتون تشويق  كردند، 
حالا دست از ياري به آنها برداشته اند. « همچنين در 
رابطه با مشكلاتي كه در راه هاي دسترسي به زنجان 
قرار داش��ت، اين نماينده مجلس مي گويد: »قرار 
است دو بازارچه در مس��ير تهران- زنجان احداث 
شود، اما تمركز اصلي بر روي استان است تا ارزش 
افزوده نصيب مردم بومي زنجان شود.« حالا با اين 
شرايط انتظار مي رود اگر متوليان واردات زيتون را 
امري ضروري مي دانند، حداقل تعرفه آن را بالا ببرند 

تا به توليدات داخلي خسارتي وارد نشود. 

   آذربايجان غربي: با حضور مسئولان استاني فاز اول تقاطع آذربايجان 
با اعتباري بالغ بر 45 ميليارد تومان افتتاح شد. ش��هردار اروميه در اين 
خصوص گفت: اين پروژه نقش به سزايي در كاهش ترافيك فلكه آذربايجان 
ايفا مي نمايد و افتتاح آن باعث كاهش 40درصدي ترافيك در اين فلكه 
مي شود. حضرت پور ادامه داد: فاز دوم اين پروژه ارديبهشت سال 97 افتتاح 

مي شود و كل پروژه قراراست در هفته دولت به افتتاح برسد. 
   اردبيل: استاندار اردبيل گفت: طرح راه آهن اردبيل - ميانه به عنوان 
مهم ترين مطالبه مردم تا سه سال آينده و در دولت دوازدهم به نتيجه 
رسيده و بهره برداري خواهد شد. اكبر بهنام جو اظهار كرد: با پيگيري هاي 
به عمل آمده و هماهنگي هاي صورت گرفته با سازمان برنامه و بودجه 
كشور و وزارت راه و شهرسازي جهت تأمين اعتبار اجراي طرح راه آهن 
اردبيل علاوه بر تخصيص  100درصد اعتبار سال جاري مبلغ يك هزار 
ميليارد ريال نيز به عنوان مازاد اعتب��ار براي تهيه مصالح اجراي ابنيه و 

تونل هاي مسير در سال 1396 تأمين شده است. 
   گلستان: مديركل راه و شهرسازي گلس��تان در بازديد از مجتمع 
فرهنگي و توانبخشي ايثارگران اس��تان ضمن ارزيابي قراردادن روند 
اجرايي پروژه فوق از بهره برداري و افتتاح آن در س��ال جاري خبر داد. 
حس��ين محبوبي گفت: پروژه در حال س��اخت مجتم��ع فرهنگي و 
توانبخش��ي ايثارگران از پروژه هاي بزرگ در مقياس استاني است كه 
به لحاظ زيربنا و تأسيس��ات، ويژگي هاي خاص خود را دارد و به جهت 
عام المنفعه بودن و انتفاع ايثارگران و جانبازان عزيز از مزاياي پروژه، براي 

تسريع در بهره برداري آن، اين اداره كل احساس مسئوليت مي كند. 
   ايام: نماينده ايلام در مجلس شوراي اسلامي از طرح مشكلات و مسائل 
شهري ايلام در كميسيون هاي تخصصي مجلس شوراي اسلامي خبر داد. 
عبدالرضا پورخليل رئيس شوراي اسلامي شهر ايلام در ديدار سلام اميني 
نماينده ايلام در مجلس شوراي اس��لامي با اعضاي شوراي اسلامي شهر 
اظهار كرد: اعتبارات شهرداري قطره چكاني بوده و شهرداري ايلام با كمبود 
جدي درآمد رو به رو است. وي با بيان اينكه اعتبارات داخلي شهرداري كفاف 
خدمت رساني مطلوب را به شهروندان نمي دهد و مي طلبد تا نمايندگان 

مردم شريف استان در مجلس جهت تزريق اعتبار با دولت رايزني كنند. 
   گيان: مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات گيلان گفت: با بهره گيري 
از فناوري اطلاعات زمينه معرفي جاذبه هاي گردشگري استان در سطح 
ملي و بين المللي فراهم مي گردد و در رش��د و جذب گردش��گران تأثير 
به سزايي خواهد داشت. فرزاد توكلي ضمن برشمردن پتانسيل هاي موجود 
و طرح هاي قابل ارائه در حوزه گردشگري بر بستر فناوري اطلاعات، ايجاد 
كنسرسيومي از شركت هاي فعال در اين حوزه، براي توسعه بازار و جذب 

فرصت هاي اقتصادي و گردشگري را مهم برشمرد. 

در حالي كه با روي كار آمدن دولت يازدهم، احياي 
تالاب شادگان و هورالعظيم به عنوان اكوسيستم هاي 
حياتي خوزستان به عنوان يكي از برنامه هاي جدي 
سازمان حفاظت محيط زيست اعلام شد و معصومه 
ابتكار رئيس سازمان مذكور و معاون دولت محيط 
زيس��تي! اعلام زمان آبگيري و بازگشت حيات به 
اين تالاب را باره��ا در بوق و كرنا ك��رده بود، اخيراً 
نمايندگان مردم ش��هرهاي خوزستان در مجلس 
شوراي اسلامي با استناد به گزارشات و مشاهدات 
عيني شان از تالاب، مدعي ش��ده اند تمام اظهارات 
سازمان حفاظت محيط زيست در خصوص نجات 
شادگان كذب محض بوده و اين اكوسيستم نه تنها به 
مرز خشكي كامل رسيده است، بلكه علاوه بر تبديل 
به كانون ريزگردها به عامل ايجاد طوفان هاي نمكي 

در منطقه تبديل شده است. 
   آبگيري با پساب به جاي آب شيرين! 

در حالي كه اواخر س��ال گذش��ته رئيس س��ازمان 
حفاظت محيط زيست در استانداري خوزستان اعلام 

كرده بود همزمان با آبگيري70 درصدي هورالعظيم 
بيش از 120ميليارد متر مكعب آب شيرين نيز وارد 
تالاب شادگان ش��ده حالا پس از گذشت چند ماه، 
نماينده مردم ش��ادگان در مجلس شوراي اسلامي 
اعلام كرده است تالاب آبگيري نشده، بلكه اندك آب 
موجود در تالاب شادگان پساب نيشكر و زهاب هايي 
بودكه زيست بوم اين تالاب را با خطرات جدي مواجه 
كرده است.  برخي از نمايندگان بعد از بازديد از تالاب 
شادگان گفته اند اين تالاب از 340 هزار هكتار فقط 
20 درصد آبگيري داش��ته و اين نوع آبگيري غالباً 
از پساب هاي نيشكر و فاضلاب ها بوده است!  جواد 
كاظم نس��ب، نماينده مردم اهواز در مجلس نيز در 
اين خصوص با بيان اينكه تالاب ش��ادگان در واقع 
خش��ك و غيرقابل استفاده شده اس��ت، مي گويد: 
وضعيت هورالعظيم نسبت به تالاب شادگان اندكي 
بهتر است؛ چراكه از راه كارون آبگيري مي شود، اما 
در تالاب شادگان به رغم ادعاي مسئولان، هيچ گونه 
آبگيري صورت نمي گيرد! اين در ش��رايطي است 

كه بنا به گفته برخي كارشناس��ان محيط زيس��ت 
چنانچه سازمان حفاظت محيط زيست به وعده اش 
در خصوص انتقال آب ش��يرين به تالاب ش��ادگان 
هم عمل كند، اين اكوسيستم به عاقبتي همچون 
درياچه اروميه گرفتار مي شود؛ چراكه اجراي طرح 
انتقال آب موجب مي ش��ود كه بخش هاي شيرين 
و لب شور تالاب بين المللي ش��ادگان از بين برود و 
خطر بروز طوفان نمكي شدت بگيرد. در حال حاضر 
در كنار معضل ريزگردها طوفان نمكي نيز به تهديد 
جدي زيست محيطي براي خوزستان تبديل شده 
و كارشناسان و مس��ئولان حفاظت محيط زيست 
استان دلايل آن را خشكي تالاب شادگان در جنوب 
خوزستان و ورود پساب شركت هاي كشت نيشكر به 
آن عنوان كرده اند!   اين در شرايطي است كه طي پنج 
سال اخير خشكي تالاب شادگان به عنوان يكي از 
منابع مهم آبياري نخلستان ها با بي رونقي كشاورزي 
و بستن راه ارتزاق س��اكنان اين منطقه، به افزايش 
چشمگير بيكاري و مهاجرت 20 هزارنفر از ساكنان 

شادگان منجر شده است. 
    از ريزگردها تا طوفان هاي نمكي 

 در ش��رايطي كه طي س��ال هاي اخير خشك شدن 
تالاب ه��اي ش��ادگان و هورالعظيم به عنوان س��پر 
حفاظتي در مقاب��ل ورود گرد و غبار از كش��ورهاي 
همسايه به شهرهاي خوزستان مسير هجوم گردوغبار 
به شهرها، مناطق مسكوني و تأسيسات صنعتي را باز 
كرده و سالانه ميلياردها تومان خسارت به ساكنان 
شهرهاي مختلف استان تحميل مي كند، احتمال وقوع 
طوفان هاي نمكي حكم تير خلاص براي محيط زيست 
در حال احتضار استان را دارد.  نماينده مردم شادگان 
در مجلس شوراي اسلامي در اين خصوص مي گويد: 
يكي از منشأهاي اصلي ريزگرد در كشور، زمين هاي 
خالي اطراف تالاب ش��ادگان اس��ت كه دشت هاي 
حاصلخيز به بياباني تبديل شده و باعث بروز طوفان 
نمك مي شود.  مجيد ناصري نژاد مي افزايد: آب سطح 
الارضي بالاست و با تبخير آب زمين هاي شوره زار باعث 
بروز طوفان نمك مي شود كه نه تنها استان بلكه كشور 
را با مشكل مواجه مي كند.  ناصري نژاد ادامه مي دهد: 
علاوه بر اين آب موجود در سراخيه، پساب نيشكر است 
و برخي ها به دروغ اعلام مي كنند كه تالاب شادگان 
را آبگيري كرده ان��د كه بايد بگوين��د از كجا اين كار 
انجام شده است؛ چراكه شواهد نشان مي دهد تاكنون 
از كارون هيچ آبي به اين تالاب پمپاژ نشده و رودخانه 
جراحي نيز ) به عنوان منبع اصلي تغذيه كننده تالاب( 

در حال حاضر خشك است! 
گويا طي س��ال هاي اخير از 430 هزار هكتار اراضي 
محدوده محيط زيست تالاب تنها 10 هزار هكتار باقي 
مانده كه در صورت تداوم ش��رايط و تعلل در اجراي 
بحث هاي حقابه و انتقال آب به تالاب اين مس��احت 
نيز نهايتاً ظرف دو س��ال آينده خش��ك خواهد شد !  
همچنين در حال حاضر به دليل اينكه بخش شيرين 
تالاب شادگان به علت قطع حقابه تالاب و روان شدن 
پساب هاي نيشكر و زهاب هاي بالادستي تقريباً از بين 
رفته است، اكنون هيچ آب شيريني در تالاب شادگان 
وجود ندارد و همين مس��ئله موج��ب نابودي حيات 
گونه هاي گياهي و جانوري اين بخش از تالاب ش��ده 
است.  اين در شرايطي است كه بحث حقابه و اقدامات 
اساسي احياي تالاب شادگان كه از اوايل دهه 90 به 
شعار تبليغاتي سازمان حفاظت محيط زيست كشور 
تبديل ش��ده همچنان روي كاغذ جا خ��وش كرده 
است. نماينده شادگان در مجلس شوراي اسلامي با 
تأييد اين مطلب مي گويد: احداث كانال براي انتقال 
آب با دبي پنج مترمكعب از رودخانه كارون به تالاب 
شادگان از جمله اقداماتي بودكه با مانور فراوان سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت كليد خورد، اما به علت عدم 
پرداخت اعتبارات نيمه كاره رها ش��ده اس��ت.  بنا به 
گفته ناصري نژاد در حال حاضر تنها راه احياي تالاب 
شادگان، توزيع عادلانه آب و تحقق حقابه تالاب است.
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طوفان نمکی از تالاب شادگان در راه است
 در حالي كه قرار بود با آبگيري تالاب شادگان ريزگردهاي خوزستان كنترل شود 

تداوم خشكي اين اكوسيستم احتمال ايجاد كانون طوفان نمكي را قوت بخشيده است

مجوزهايی كه با اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال در تضاد است

 نماينده مردم زنجان در مجلس در گفت وگو با »جوان«: تأخير دولت در پرداخت خسارت 20 ميليارد توماني باغداران 
و بازگشايي مسير واردات زيتون، تغيير كاربري و تغيير محصول را براي طارم رقم مي زند

تير خلاص جهادكشاورزي به باغات زيتون طارم با صدور مجوز واردات

 ریزگردها با نابودي تاغزارها
به آران و بيدگل می رسند

وجود مناطق كويري در بيشتر مناطق كش�ور موجب شده است با 
كوچك ترين وزش بادي طوفان هاي خاكي ايجاد شود و سلامت مردم 
منطقه را به خطر اندازد، اين درحالي است كه گرماي شديد و نوع خاك 
اين مناطق سبب شده است تاغزارها بتوانند دراين مكان ها رشد ونمو 
كنند و جلوي بادهاي خاك آلود را بگيرند.  دراين ميان آران و بيدگل 
دراستان اصفهان ازجمله مناطقي به ش�مار مي رود كه به علت قرار 
گرفتن در منطقه اي گرم وخشك مستعد طوفان هاي شني است، لذا 
به منظوركاهش اين موارد با كاشت انواع تاغزارها و گياهاني مقاوم به 
مناطق كويري سعي شده است از شدت اين طوفان ها كاسته شود.  
با اين وجود، شدت گرفتن خشكس�الي هاي اخير باعث شده است 
برخي از افراد با كندن تاغزارها عملًا ش�رايط را براي شدت گرفتن 
طوفان هاي گردوخاك مهيا كنند؛موضوعي كه موجب شده است چند 
روز قبل رئيس اداره منابع طبيعي و آبخيزداري آران و بيدگل اعلام 
كند:»در صورت نابودي تاغزارهاي آران و بيدگل آينده اين شهرستان 
و شهرهاي مجاور در خطر ريزگردهاي شديد قرار خواهند گرفت.«

    
قرار گرفتن شهرستان آران و بيدگل دراستان اصفهان موجب شد تا ازپنج 
دهه قبل به منظور جلوگيري از گسترش بيابان دراطراف اين منطقه طرح 
كاشت تاغزارها ودرختچه هاي مقاوم به خشكي دراين منطقه اجرا شود.  
يكي ازكارشناس��ان مناطق كويري دراين خصوص به »جوان« مي گويد: 
»با داش��تن 120 هزار هكتار جنگل هاي دست كاش��ت تاغ؛ 40 درصد از 
تاغزارهاي اين استان را در خود جاي داده است.« علي حسيني مي افزايد: 
»تاغزارها از جمله گياهاني هستند كه با مقاومت زياد در برابر خشكي و گرما 
با سيستم ريشه اي گسترده براي جلوگيري از گسترش كوير از آنها استفاده 
مي شود.« وي ادامه مي دهد: »از آنجا كه درچند سال اخير با خشكسالي هاي 
متوالي روبه رو بوديم، لذا قاچاقچيان چوب و برخي از افراد براي چراي دام ها و 

استفاده از سوخت اقدام به كندن اين گياهان مختص كويري مي كنند.«
   اهميت تاغزارها براي آران و بيدگل 

از آنجا كه بيش از 80 درصد كشور را مناطق كويري و بياباني تشكيل مي دهد 
كه با كوچك ترين وزش بادي گردوخاك بسياري به هوا برمي خيزد و موجب 
بيماري هاي تنفسي مي شود، لذا به منظور مقابله با اين پديده از سال هاي 
قبل كاشت تاغزارها در دس��توركار قرار گرفت.  دراين ميان آران و بيدگل 
از جمله مناطقي بود كه بيابان هاي آن توسط كارشناسان منابع طبيعي 
تاغزاركاري شد، به طوري كه در حال حاضر 120 هزار هكتار از بيابان هاي آن 
تاغزاركاري شده است.  با اين وجود شدت گرفتن خشكسالي ها موجب شد 
تا افراد سودجو بدون درنظر گرفتن مخاطراتي كه مي تواند كندن تاغزارها 
براي محيط زيست اين منطقه داشته باش��د اقدام به كندن اين گياهان و 
تبديل آن به سوخت و ذغال كنند.  رئيس اداره منابع طبيعي و آبخيزداري 
آران و بيدگل دراين خصوص مي گويد: »كويري بودن اين منطقه و وزش 
بادهاي شديد كه خاك ها وشن هاي كوير را با خود به سمت مناطق مختلف 
شهري و روستايي مي كشاند موجب شد تا پنج دهه قبل مردم محلي و اداره 
منابع طبيعي اقدام به كاشت تاغزار در بيابان هاي اين منطقه كنند.« رضا 
ش��فيعي مي افزايد: » هم اكنون 120 هزار هكتار جنگل دشت كاشت در 
آران و بيدگل وجود دارد كه در پي وقوع خشكسالي ها و سوءاستفاده برخي 
از افراد سودجو درحال تخريب است.« وي با اشاره به اينكه درحال حاضر 
80 درصد عرصه هاي شهرس��تان تحت كنترل منابع طبيعي است ادامه 
مي دهد:»كمبود نيرو موجب شد تا برخي از افراد سودجو با سوءاستفاده از 
اين مهم اقدام به كندن تاغزارها كنند.« اين اظهارات درحالي مطرح مي شود 
كه ايده هاي مناسب براي حفظ اين تاغزارها و همكاري خوب مردم منطقه 
موجب شده تا حدودي از مشكلات دراين زمينه كاسته شود.  به گفته وي، 
در صورت نابودي تاغزارهاي آران و بيدگل آينده اين شهرستان و شهرهاي 

مجاور در خطر ريزگردهاي شديد قرار خواهد گرفت.

اعتبارات براي ادامه طرح فاضلاب بوشهر رسيد 
مديرعامل شركت آب و فاضاب استان     بوشهر 
بوشهر از اباغ و اختصاص 50 ميليارد 
تومان براي ادامه طرح جمع آوري فاضاب بندر بوش�هر خبر داد. 
كيقباد ياكيده در نشست بررس��ي روند اجرايي طرح جمع آوري فاضلاب 
بوشهر با بيان اينكه تاكنون 343 كيلومتر شبكه فاضلاب در شهر بوشهر 
اجرايي شده اس��ت اظهار داشت: براي شهر بوش��هر 528 كيلومتر شبكه 
جمع آوري فاضلاب طراحي شده كه تاكنون 343 كيلومتر آن اجرا شده 
است.  وي افزود: 10 ايستگاه پمپاژ ديگر براي اجراي فاضلاب بوشهر طراحي 
شده كه چهارطرح آن در مرحله اجرا قرار گرفته است.  مديرعامل شركت آب 
و فاضلاب استان بوشهر گفت: تاكنون براي اجراي طرح فاضلاب شهر بوشهر 
100 ميليارد تومان سرمايه گذاري شده است. سال گذشته براي ادامه طرح 
فاضلاب بوشهر 32 ميليارد تومان تخصيص يافت كه اجراي شبكه و نصب 
انشعاب فاضلاب تسريع يافت.  ياكيده اظهار داشت: در سفر هيئت دولت 
در سال 1393 به استان بوشهر تكميل طرح فاضلاب بوشهر در اولويت قرار 
گرفت كه براي اين مهم 170 ميليارد تومان مصوب شد.  مديرعامل شركت 
آبفاي استان بوشهر با بيان اينكه تاكنون 39 ميليارد تومان از اعتبار ياد شده 
تخصيص داده شده است گفت: امسال نيز 50 ميليارد تومان اعتبار ابلاغ شد 

كه 30 كيلومتر شبكه فاضلاب اجرا مي شود.

 شهر زنجان براي تردد افراد سالم نيز 
نامناسب است

رئيس كميسيون عمران و شهرسازي     زنجان
شوراي شهر زنجان با اشاره به ضرورت 
توجه به مناسب سازي شهر براي زندگي معلولان، گفت: متأسفانه 
ش�هر زنج�ان ب�راي ت�ردد اف�راد س�الم نيز نامناس�ب اس�ت. 
حميدرضا حميدي با اشاره به اينكه شهر بايد براي زندگي آحاد جامعه مناسب 
باشد، افزود: متأسفانه در ساليان قبل توجهي به اين موضوع نشده و همين نوع 
نگرش باعث شده است كه در حال حاضر فرد معلول و حتي سالمندان و مادران 
با كودكان خود براي تردد در شهر با مشكلاتي مواجه هستند.  وي تصريح كرد: 
البته اقداماتي انجام شده ولي نواقصي وجود دارد كه بايد موارد استحصا قرار 
گيرد و جهت رفع آن اقدام كنيم. معلولان نيز بخشي از جامعه بوده و حق دارند 
كه بتوانند از خدمات شهري بهره برده و با خيال آسوده در شهر تردد كنند.  
اين عضو شوراي شهر زنجان با بيان اينكه ساختمان هاي جديدالتاسيس 
بايد ضوابط مربوط به مناسب سازي را رعايت كنند، خاطرنشان كرد: البته 
بسياري از ساختمان ها بناي قديمي دارند و اين ضوابط رعايت نشده كه بايد 
توجه ويژه به اين موضوع شود. در رابطه با ابنيه نوساز نيز دقت لازم به اين 
موضوع از جانب شهرداري نمي شود.  حميدي به عدم مناسب بودن حمل 
و نقل ش��هري براي تردد افراد با نيازهاي ويژه و سالمندان نيز اشاره كرد و 
يادآورشد: اميدواريم در شوراي پنجم بتوانيم اقدامات لازم را در اين رابطه 
انجام دهيم چراكه شهر براي همه است.  وي در ادامه با بيان اينكه بسياري از 
افراد به معلوليت موقت از جمله شكستگي ها دچار شده و تردد براي اين افراد 
نيز مشكل مي شود، گفت: اگر نگاه واقع بينانه اي به ماجرا داشته باشيم بايد 
عنوان كنيم كه 50 درصد افرادي كه در شهر تردد كرده و خدمات دريافت 
مي كنند جزو افراد با نيازهاي ويژه هستند؛ سالمندان، معلولان جسمي 
حركتي، مادراني كه مجبور به تردد با كودكان نوپا هس��تند، جزو افرادي 

هستند كه بايد شرايط براي تردد و بهره مندي آنها از خدمات فراهم شود. 

اگرچه با قرار گرفتن تالاب شادگان در فهرست قرمز تالاب هاي در معرض 
خطر جهان در سال 1372، نجات اين اكوسيستم ارزشمند به عنوان سپر 
حفاظتي استان در مقابل گردوغبار كشورهاي همسايه در صدر اولويت هاي 
سازمان حفاظت محيط زيس�ت جا گرفت، اما شرايط فعلي تالاب شادگان 
نشان مي دهد به رغم ادعاي مداوم مسئولان به ويژه در سال هاي اخير در 

خصوص تخصيص حقابه، آبگيري و احياي اين تالاب، نه تنها شادگان امروز 
به يك قدمي خشكي كامل رسيده، بلكه به عنوان كانون ايجاد ريزگردها و 
طوفان هاي نمكي بحران زيست محيطي جديدي را براي خوزستان رقم زده 
اس�ت؛ موضوعي كه طي روزهاي اخير از سوي نمايندگان مردم شهرهاي 
اين استان در مجلس شوراي اسلامي مورد انتقاد شديد قرار گرفته است. 

محمدرضا سوري 

مريم احمدي
   گزارش يك

 سرما 18 ميليارد تومان 
به كشاورزي رودان خسارت زد 

كاهش دماي ه�وا، برودت و س�رماي      هرمزگان
شديد چند روز اخير 18ميليارد تومان 

به بخش كشاورزي رودان خسارت وارد كرد. 
عباس مويدي مدير جهادكشاورزي رودان با اعلام اين خبر گفت: محصولات 
خسارت ديده در س��طح 700 هكتار ش��امل بادمجان، لوبيا سبز، فلفل و 
گوجه فرنگي است.  وي خاطر نشان كرد: همچنين سرمازدگي به 2 هزار و 
500 هكتار از باغ هاي مركبات اين شهرستان 7  ميليارد تومان خسارت وارد 
كرد.  شهرستان رودان قطب مهم كشاورزي هرمزگان، يكي از مناطق عمده 
توليد محصولات كشاورزي خارج از فصل است كه در زمينه تأمين نيازهاي 
كشور در بخش توليد محصولات كشاورزي به ويژه سبزي و صيفي، نقش 
مهم و به سزايي را ايفا مي كند.  با توجه به شرايط ناپايدار جوي، كشت خارج 
از فصل در فصل هاي پاييز و زمستان در اين شهرستان فعاليتي توأم با ريسك 
و مخاطره بالا است، از اين رو كش��اورزي منطقه، نيازمند توجه و حمايت 
بيشتري از سوي دولت است.  اعطاي تسهيلات كم بهره و كمك هاي بلاعوض 
جهت انتقال كشاورزي از فضاي باز به فضاي بسته و توسعه چتر حمايتي بيمه 
محصولات كشاورزي از جمله موارد مهم و ضروري براي كاهش مشكلات و 
نارسايي هاي فراروي بخش كشاورزي و كمك به رشد و توسعه پايدار است 

كه بايد به طور جدي از سوي دولت، مورد توجه قرار بگيرد. 

 رقم بالاي بيکاري استان اصفهان 
قابل توجيه نيست 

نرخ بيكاري اس�تان اصفهان از ميانگين      اصفهان
كش�ور بيش�تر بوده و اين مس�ئله براي 
اصفهان با اين پتانسيل عظيم ايراد محسوب مي شود و قابل توجيه نيست. 
اس��تاندار اصفهان در گ��زارش عملك��رد 100 روزه دولت با اش��اره به 
مهم ترين اولويت هاي استان اصفهان اظهار داش��ت: اصفهان از ديرباز 
داراي پتانسيل هاي بسياري بوده است، از اين رو يكي از اولويت هاي مهم 
استان اصفهان آب است كه كمبود آب و مسائل مختلف سبب دل مردگي 
و افسردگي مردم اصفهان شده است.  محسن مهرعليزاده با بيان اينكه 
اشتغال يكي ديگر از اولويت هاي مهم استان است، افزود: زماني اصفهان 
قطب صنعتي كشور بوده است اما اكنون صنايع با مشكلاتي مواجه شدند 
و استان اصفهان را به وضعيتي دچار كرده كه 2درصد نرخ بيكاري اين 
استان از ميانگين كشور بيشتر بوده و اين مس��ئله براي اصفهان با اين 
پتانسيل عظيم ايراد محسوب مي شود.  وي تصريح كرد: بايد در زمينه 
اشتغال براي اصفهان به دنبال راه چاره بود چراكه اين ميزان بيكاري در 
اصفهان قابل توجيه نيست و بايد تدبيري انديشيد تا اصفهان الگويي براي 

سياست اقتصاد مقاومتي و ديگر زمينه ها باشد. 

نصب سيستم ردیاب در خودروهاي 
چهارمحال و بختياري     

معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع     چهارمحال و بختياري
جرم دادگستري استان چهارمحال و 
بختياري از نصب سيس�تم ردياب در خودروهاي استان خبر داد. 
عبدالرضا عليمحمدي گفت: نصب ردياب در خودروهايي كه بيش��ترين 
آس��يب پذيري را در بحث س��رقت دارند، اجرايي مي ش��ود و توجه به آمار 
س��رقت هاي خودرو و لوازم، در خودروهاي م��دل 88 به پايين طرح نصب 
ردياب خودرو در استان چهارمحال و بختياري اجرايي مي شود.  وي اجراي 
اين طرح را باعث كاهش و كنترل مهار سرقت خودرو دانست و گفت: مقرر 
شد دو شركت در استان براي نصب ردياب خودرو مشاركت كنند.  معاون 
اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم دادگستري استان با اشاره به هزينه نصب 
ردياب خودرو و نحوه ثبت نام متقاضيان، تصريح كرد: هزينه اين ردياب ها 
از 80 هزار تومان شروع مي شود و ثبت نام متقاضيان نيز، به صورت اينترنتي 
صورت خواهد گرفت.  عليمحمدي گفت: اين ردياب در 20 نقطه خودرو نصب 
مي شود و با توجه به اينكه در سرقت، زمان مهم است، سارقان نمي توانند تمام 
اين نقاط را غيرفعال كنند.  وي خاطرنشان كرد: اين دستگاه طوري طراحي 
شده كه اگر سارق باطري خودرو را هم غيرفعال كند، دستگاه ردياب به وسيله 
باطري پشتيبان مي تواند فعاليت كند و به محض جابجايي خودرو ردياب 

پيامكي را به راننده ارسال مي كند و مي تواند مكان خودرو را نشان دهد. 

مديركل راه آهن شمال از برقي كردن قطار اينچه برون 
گرمسار تا پايان امسال و با همكاري روس ها خبرداد. 
يوس��ف گران پاش��ا گفت: برقي كردن اين مسير با 
همكاري كشور روسيه با ارزش حدود يك ميليارد 
يورو صورت مي گيرد.  اين مسئول با اعلام اينكه طرح 
مطالعاتي اين پروژه به اتمام رسيده است و اين پروژه 

در مرحله انعقاد قرارداد قرار دارد، ادامه داد: ناوگان 
ريلي مازندران فرسوده نيست و چهار ست ريل  باس 
از گرگان به پل س��فيد و برعك��س در حال فعاليت 
هستند كه در اين زمينه هيچ مشكلي وجود ندارد.  
وي با بيان اينكه قطارهاي موجود در مازندران از نوع 
تقريباً پرسرعت محسوب مي شود، تصريح كرد: به 

دليل تردد فراوان م��ردم در برخي مناطق عبوري 
قطارها، سرعت از 120 به 100 و در بخشي ديگر تا 
80 كيلومتر بر ساعت كاهش يافت.  مديركل راه آهن 
شمال با اشاره به اينكه تنها قطار تهران به ساري به 
دليل قديمي بودن سالن هاي آن مهم ترين مشكل 
اين بخش محسوب مي شود، گفت: اميدواريم تا پايان 

سال تغييرهاي لازم صورت بگيرد.  گرانپاشا با بيان 
اينكه مقاوم سازي پل ها در دستور كار راه آهن شمال 
قرار دارد، اظهار كرد: در بخش زيربنايي تمام ريل هاي 
فرسوده جمع آوري شده است و به دليل فعال شدن 
بندر اميرآباد و افزايش حمل و نقل ترانزيت و كالا در 

آن روند  ريلي در حال تغيير است. 

روس ها قطار اينچه برون- گرمسار را برقي مي كنند
    سمنان
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